
→ Time: 10:00-10:45
→ Venue: Al Qasimiyah School

→ Time: 13:00 - 15:00
→ Venue: The Africa Institute (Khalid Bin Mohammed School)

→ Time: 19:30 - 21:30
→ Venue: Mirage City Cinema 

Tropical Modernism: Architecture and Power in West Africa critically re-
flects on how an architectural style was initially developed as a tool to 
support colonial rule. In the period that followed Ghana’s independence 
in 1957, West African architects adapted tropical modernism to cham-
pion Pan-African ideals. The film features interviews with protagonists, 
experts, and footage of remaining buildings. This panel will reflect on the 
film's themes including the conservation of Modernist architectural heri-
tage throughout West Africa.

→ Time: 21:30 - 23:00
→ Venue: Mirage City Cinema
→ Speakers: Nana Biamah-Ofosu, Bushra Mohamed, Aziza Chaouni
→ Moderator: Olorunfemi Adewuyi

→ Time: 11:00-11:30
→ Venue: Al Qasimiyah School
→ Speakers: Tosin Oshinowo and Hoor Al Qasimi

The second edition of the Sharjah Architecture Triennial honours prac-
tices that engage creatively with scarcity. It is appropriate to launch this 
edition with an expansive dialogue that honours practitioners who have 
explored meaningful ways of both practising and analysing architecture 
and have been able to work within imposed constraints in their respective 
contexts to facilitate creative processes and outcomes, as well as dis-
pose of canonical approaches to architecture. 

→ Time: 11:30 - 12:30
→ Venue: Al Qasimiyah School
→ Speakers: Lesley Lokko and Rahul Mehrotra

→ Live performance on loop 
→ Time: 11:00 - 19:00
→ Venue: Al Qasimiyah School

→ Time: 14:30 - 15:30
→ Venue: Al Qasimiyah School
→ Limited Capacity

→ Time: 14:30 - 15:30
→ Venue: Al Qasimiyah School
→ Audience: Design students
→ Registration required
→ Speaker: Sandeep Virmani

→ Time: 14:30 - 15:30
→ Venue: Old Al Jubail Vegetable Market
→ Audience: Children aged 10 -13 
→ Registration required
→ Workshop led by: Thomas Egoumenides

→ Time: 14:30 - 15:30 
→ Venue:  Old Slaughterhouse
→ Registration required
→ Tour led by: Kabage Karanja and Stella Mutegi

→ Time: 16:00 - 19:00
→ Venue: Al Madam
→ Hosted by: DAAR (Sandi Hilal and Alessandro Petti)

→ Time: 18:00 - 21:00 
→ Venue:  Old Al Jubail Vegetable Market

The scarcity of resources, in all its forms, is often portrayed negatively. It 
has long been a reality in many extreme climates across the Global South 
and is increasingly becoming a global reality. Scarcity often stimulates 
an abundance of innovation, inspiration, and ingenuity. The conversa-
tions in this panel include a selection of the exhibition’s participants who 
reflect on the theme through their body of work or through their contri-
bution to the publication Field Notes on Scarcity.

→ Time: 16:00 - 17:30
→ Venue: Al Qasimiyah School			 
→ Format: Presentation and conversation 
→ Speakers: Yara Sharif, Nasser Golzari, Raafat Majzoub, Ester Carro 
and Adeyemo Shokunbi 
→ Moderator: Julie Cirelli

This panel features three acts of poetic representation of disturbed and 
unsettling relationships between an “us” and the “other” in nature to per-
suade us to rethink context through the communities considered when 
designing. They enable us to tell human stories through those often con-
sidered less than human. They reflect on the structures of inequality that 
we inhabit, enabled by accumulation. We rest in the poeticness of ecolo-
gies to contemplate these relationships liberated from any constraints. Is 
it possible to co-exist? How can we find ways to collaborate for the ben-
efit of the ecology?

→ Time: 18:00 - 19:30
→ Venue: Mirage City Cinema 
→ Speakers: Papa Omotayo, Elahe Karimnia, Adrian Pepe and Beatriz 
Colomina

→ Registration 

→ Welcoming 
Remarks

→ Keynote 
Conversation: Lesley 
Lokko and Rahul 
Mehrotra

→ Lunch

→ Dinner

→ Tropical Modern-
ism: Architecture and 
Power in West Africa 
Screening and Panel 
Discussion

→ BUZIGAHILL 
Atelier

→ Curator’s Tour led 
by Tosin Oshinowo

→ Tour of Hunnarsha-
la Foundation with 
Aabhat and AINA 
Exhibit and Lecture 

→ Upcycling Tech-
niques with Everyday 
Tools

→ Guided Tour of 
Cave_bureau Exhibit

→ Mourning in the 
Concrete Tent

→ Film Screenings

↓ OPEN EVENTS

↓ LIMITED CAPACITY

→ A Prelude: Field 
Notes on Scarcity 

→ Designing for 
Ecology		
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→OPENING 
PROGRAMME

DAY 1
SATURDAY, 11 NOVEMBER

https://www.eventbrite.com/e/tour-of-hunnarshala-foundation-with-aabhat-and-aina-exhibit-and-lecture-tickets-749967221147?utm-campaign=social&utm-content=attendeeshare&utm-medium=discovery&utm-term=listing&utm-source=cp&aff=ebdsshcopyurl
https://www.eventbrite.com/e/upcycling-techniques-with-everyday-tools-for-kids-by-thomas-egoumenides-tickets-750008905827?utm-campaign=social&utm-content=attendeeshare&utm-medium=discovery&utm-term=listing&utm-source=cp&aff=ebdsshcopyurl
https://www.eventbrite.com/e/guided-tour-of-anthropocene-museum-90-by-cave-bureau-tickets-750024091247?utm-campaign=social&utm-content=attendeeshare&utm-medium=discovery&utm-term=listing&utm-source=cp&aff=ebdsshcopyurl


Elements of our built environment that have developed over centuries 
are transformed or forgotten in the pursuit of modernity. These changes 
have proved to be more or less successful depending on how contextual 
the solutions were. They also afford us a way to re-narrate a story that 
uncovers the relationships, contradictions, and connections between 
modernity and progress. Through a series of selected design elements 
this panel will explore what we consider as progress. 

→ Time: 10:00 - 11:30
→ Venue: Al Qasimiyah School	
→ Speakers: Ola Uduku, Marwa Yousif Koheji, Esra Akcan
→ Moderator: Matthew Barac

Creativity is a tool for change and envisioning different paths. This pan-
el is an exercise in the tools and infrastructures required for imagining 
new realities—past, present, and future—while also deliberating on the 
successes and failures of the imagination. This panel discussion in-
vites exhibition participants to reflect on “the imagination”, how it can 
be constrained, and how they overcome these limitations through their 
commissioned works and practices.

This edition of the Sharjah Architecture Triennial focuses on finding cre-
ative design solutions that emerge from different contexts in response 
to what is considered a condition of scarcity. The outcome is a series 
of works that are mindful of material usage, the energy required to out-
source these materials, and their life cycles. Many of the conversations 
that emerged from the participants’ work relate to materiality, directing 
us to reflect on how conditioned we are to use materials, such as plastic 
and concrete, promoted as a modern and more progressive choice due 
to their perceived impermanence. Participants were requested to think 
not only of the mounting of their exhibits but also the dismantling of the 
installations and the afterlife of the material. In this panel discussion, tri-
ennial participants provide insights into the life cycles of the materials 
used while acknowledging that this is not a zero-footprint exhibition but 
an attempt to minimise waste as much as possible.

→ Time: 11:30 - 13:00
→ Venue: Al Qasimiyah School
→ Speakers: Bobby Kolade, Al Borde, RUÍNA Architecture, Asif Khan, 
Natura Futura
→ Moderator: Seetal Solanki

→ Baraza* 1: 
Renewed Contextual
Rethinking ‘Modernity’ 
and ‘Progress’: a 
Courtyard, a Brise- 
soleil, and a Veranda

→ Baraza* 2: 
Extraction Politics 
Material Life Cycle

→ Bus Tours

→ The Power of 
Imagination 

→ Lunch

→ Departure to Al 
Madam

→ Osagbaye

→ Departure to 
Sharjah City

→ BUZIGAHILL 
Atelier

→ Film Screenings

→ Time: 21:00

→ Live performance on loop 
→ Time: 11:00 - 12:30
→ Venue: Al Qasimiyah School

→ Time: 18:00 - 21:00
→ Venue:  Old Al Jubail Vegetable Market

In light of the collective grieving of our communities under the circumstances 
in Palestine, Sharjah Architecture Triennial has cancelled the Opening Week 
Music Programme.

→ Mourning in the 
Concrete Tent

→ Whispers of Shar-
jah: A Sonic Stroll

→ BUZIGAHILL 
Atelier

→ Salt Air Filter 
Workshop

→ Workshop on Re-
generative Exchange

→ Mourning in the 
Concrete Tent

→ Unfinished Spac-
es: A Conversation

→ Film Screenings

* - ‘Gathering’ in Swahili

→ Time: 18:00 - 21:00
→ Venue:  Old Al Jubail Vegetable Market

Two-hour journey to all off-site locations within Sharjah City.
Buses depart from Al Qasimiyah School from 16:30 onwards. Please 
refer to bus schedule for details.

→ Time: 10:00 - 12:00
→ Venue: Depart from Old Slaughterhouse, end at Al Qasimiyah School 
→ Registration required
→ Workshop led by: DJ KMRU

→ Live performance on loop 
→ Time: 11:00 - 19:00
→ Venue: Al Qasimiyah School

→ Time: 13:00 -15:00
→ Venue: The Africa Institute (Khalid Bin Mohammed School)

Visitors are advised to carry a second layer of clothing and wear closed 
shoes due to colder temperature and desert conditions.

→ Time: 15:00  

The original score Osagbaye (spirits occupying worldly spaces), com-
prises of three acts – Olokun, Ogun, Esu – that represent a coming to-
gether of minds even as violence walks towards us. This is an occasion 
for cultures historically oppressed to share their unique stories and per-
spectives in order to build new alliances. The performance will unfold 
through acts of softness and resistance to the powers that be.

→ Time: 20:00 - 20:30
→ Venue: Al Madam 
→ Performers: Emmanuel Balogun, Hermes Iyele and Pascal Beu-
gre-Tellier assembled by Bubu Ogisi

Originally built in Dheisheh refugee camp in Bethlehem Palestine in 
2015, the Concrete Tent in Al Madam Ghost Town is a space for collec-
tive mourning and solidarity with Palestine. While the tent is the basic el-
ement for the construction of refugee camps, it is also used for collective 
gathering and funerals. It is the material manifestation of the temporary 
status of refugees in the camps yet also symbolises their right to return 
to their homes. 

The space is open for participants and visitors of the triennial, groups 
and individuals in need of mourning. Sandi and Alessandro will wel-
come people at the concrete tent for three days. Participants are invit-
ed to share their experiences, emotions and stories if they wish or sim-
ply remain silent. 

→ Time: 17:30 – 19:30
→ Venue: Al Madam
→ Convener: DAAR (Sandi Hilal and Alessandro Petti)

→ Time: 14:00 - 15:00
→ Venue: Al Qasimiyah School
→ Audience: Design students
→ Registration required
→ Workshop led by: Henry Glogau and Aleksander Kongshaug

→ Time: 17:00 - 18:00
→ Venue: Old Al Jubail Vegetable Market
→ Registration required
→ Workshop led by: Nieuwe Instituut

→ Time: 16:00 - 19:00
→ Venue: Al Madam
→ Hosted by: DAAR (Sandi Hilal and Alessandro Petti)

→ Time: 17:00 - 18:00
→ Venue: Sharjah Mall
→ Registration required
→ Speakers: Dominique Petit-Frère, Reem Khorshid, Oyindamola 
Fakeye
→ Moderator: TBC

↓ OPEN EVENTS

↓ OPEN EVENTS

↓ LIMITED CAPACITY

↓ LIMITED CAPACITY

→ Lunch

→ Baraza* 3: 
Intangible Bodies 
Dust, theory of 

→ Time: 13:00 - 15:00
→ Venue: The Africa Institute (Khalid Bin Mohammed School)

Dust is undesirable; it is disruptive. The presence of dust is often 
regarded negatively in both its material condition and metaphorically 
in relation to all that we consider a stain to the “purity” of society. This 
includes marginalised groups, mythologies considered useless today, 
and rituals seen as outdated and better confined to history. This panel 
critically engages with different philosophical conversations around 
dust that widen the view of dust from an undesirable to an essential 
disruptive element in our society that alerts us to the need to change.

→ Time: 15:00 - 16:30
→ Venue: Al Qasimiyah School
→ Speakers: Sandra Poulson, Hélène Frichot and Vartan Avakian
→ Moderator: Mpho Matsipa	

DAY 2
SUNDAY, 12 NOVEMBER

DAY 3
MONDAY, 13 NOVEMBER

→ Time: 11:00 - 12:30
→ Venue: Al Qasimiyah School
→ Speakers: Miriam Hillawi Abraham, Olalekan Jeyifous and Cave_bu-
reau (Kabage Karanja and Stella Mutegi)
→ Moderator: Wale Lawal	

https://www.eventbrite.com/e/whispers-of-sharjah-a-sonic-stroll-a-sound-workshop-by-dj-kmru-tickets-750046498267?utm-campaign=social&utm-content=attendeeshare&utm-medium=discovery&utm-term=listing&utm-source=cp&aff=ebdsshcopyurl
https://www.eventbrite.com/e/salt-air-filter-workshop-by-henry-glogau-and-aleksander-kongshaug-tickets-750080971377?utm-campaign=social&utm-content=attendeeshare&utm-medium=discovery&utm-term=listing&utm-source=cp&aff=ebdsshcopyurl
https://www.eventbrite.com/e/workshop-on-regenerative-exchange-by-nieuwe-instituut-tickets-750565480557?utm-campaign=social&utm-content=attendeeshare&utm-medium=discovery&utm-term=listing&utm-source=cp&aff=ebdsshcopyurl
https://www.eventbrite.com/e/unfinished-spaces-a-conversation-tickets-750578208627?utm-campaign=social&utm-content=attendeeshare&utm-medium=discovery&utm-term=listing&utm-source=cp&aff=ebdsshcopyurl
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←برنامج الافتتاح

اليوم الأول: 
السبت، 11 نوفمبر 2023

↓ فعاليات عامة

↓ فعاليات محدودة العدد

← الوقت: 10:00 - 10:45
← المكان: المدرسة القاسمية

← عرض أداء مستمر
← الوقت: 11:00 - 19:00

← المكان: مدرسة القاسمية

← الوقت: 14:30 - 15:30 
← المكان: المدرسة القاسمية

← فعاليات محدودة العدد

← الوقت: 14:30 - 15:30 
← المكان: المدرسة القاسمية 
← الجمهور: طلاب التصميم 

← مطلوب التسجيل 
← المتحدث: سانديب فيرماني

← الوقت: 14:30 - 15:30 
← المكان: سوق الجبيل القديم للخضار

← الجمهور: الأطفال )ما بين 10 و13 عاماً( 
← التسجيل مطلوب

← مقدم الورشة: توماس إيغومينيدس

← الوقت: 14:30 - 15:30 
← المكان: المسلخ القديم

← التسجيل مطلوب
← الجولة بقيادة: كاباجي كارانجا وستيلا موتيجي

← الوقت: 16:00 - 19:00 
← المكان: منطقة المدام

← تقديم: دار )ساندي هلال وأليساندرو بيتي(

← الوقت: 18:00 - 21:00
← المكان: سوق الجبيل القديم للخضار

← الوقت: 11:00 - 11:30
← المكان: المدرسة القاسمية

← المتحدثون: توسي أوشينو والشيخة حور القاسمي

تحتفــي الــدورة الثانيــة مــن ترينــالي الشــارقة للعمــارة بالممارســات الــي تتعامــل بشــكل 
إبداعــي في مواجهــة قضايــا النــدرة، وبالتــالي تنطلــق هــذه الــدورة مــع حــوار موسّــع يحتفــي 
بالممارســن الذيــن اكتشــفوا طرقــاً مغايــرة لممارســة العمــارة، وتمكنــوا مــن العمــل رغــم 
القيــود المفروضــة ضمــن ســياقاتهم الخاصــة لتســهيل النتــاج الإبداعــي، مبتعديــن عــن 
النهــج التقليــدي في العمــارة. وســتأخذ هــذه الجلســة الرئيســية شــكل حــوار بــن لــزلي لوكــو 

وراهــول ميهروتــرا
← الوقت: 11:30 - 12:30 

← المكان: المدرسة القاسمية 
← المتحدثون: ليزلي لوكو وراهول ميهروترا

← الوقت: 13:00 - 15:00 
← المكان: معهد أفريقيا )مدرسة خالد بن محمد(

← الوقت: 19:30 - 21:30
← المكان: سينما سراب المدينة

غالبــاً مــا تصُــوّر نــدرة المــوارد بمختلــف أشِــكالها بشــكل ســلبي، إلا أن هــذه الظــروف الــي 
كانــت منــذ فــرة طويلــة حقيقــة واقعــة في العديــد مــن المناطــق ذات المنــاخ القــاسي في 
الجنــوب العالمــي أصبحــت الآن حقيقــة عالميــة. وغالبــاً مــا تحُفّــز هــذه الظــروف وفــرة 
مــن الابتــكار والإلهــام والتنــوع والبراعــة. وفي هــذا الصــدد، ســتُدار الحــوارات هنــا مــن قبــل 
مجموعــة مختــارة مــن المشــاركين في الترينــالي الذيــن يتعمّقــون في هــذا الموضــوع مــن 
خــال مجموعــة أعمالهــم في الترينــالي. كمــا ســيكون للمســاهمين في منشــور الترينــالي 
"ملاحظــات ميدانيــة: حــول النــدرة" وغيرهــم مــن الممارســن الذيــن يتعاملــون بعمــق 
مــع هــذه الظــروف حضــورٌ في هــذه الحــوارات، ممــا يوســع نطــاق المناقشــة بشــكل خــاّق.

← الوقت: 16:00 - 17:30 
← المكان: المدرسة القاسمية 

← المتحدثون: يارا شريف، ناصر غولزاري، رأفت مجذوب، إستر كارو، أدييمو شكونبي 
← مدير الجلسة: جولي سيريلي

يبحــث فيلــم "الحداثــة الاســتوائية: العمــارة والقــوة في غــرب أفريقيــا" بشــكل نقــدي في 
كيفيــة تطــور الطــراز المعمــاري في البــدء كأداة لدعــم الحكــم الاســتعماري. وفي الفــرة 
ــا في عــام 1957، عمــل المعماريــون في غــرب أفريقيــا عــى تكييــف  الــي تلــت اســتقلال غان
الحداثــة الاســتوائية مــن أجــل دعــم الأنمــاط الأفريقيــة. ويعــرض هــذا الفيلــم مقابــات مــع 
الخــراء وأبطــال تلــك الحركــة ويقــدم لقطــات المبــاني المتبقيــة مــن تلــك الحقبــة. وتتنــاول 
هــذه الجلســة موضــوع الفيلــم وتبحــث فيــه، بمــا في ذلــك أســاليب الحفــاظ عــى الــراث 

المعمــاري الحديــث في جميــع أنحــاء غــرب أفريقيــا. 
← الوقت: 21:30 - 23:00 

← المكان: سينما سراب المدينة
← المتحدثون: نانا بيامه-أوفوسو، بشرى محمد، عزيزة الشاوني

← مدير الجلسة: أولورونفيمي أديوويي

يقدم الترينالي ثلاثة أعمال تصاغ على شكل تمثيلات شعرية عن العلاقات المضطربة 
والقلقة بين "نحن" و"الآخر" في الطبيعة، وتحثنا على ضرورة إعادة التفكير في السياق أثناء 
التصميم للمجتمعات، وتدفعنا إلى سرد القصص الإنسانية من خلال أولئك الذين غالباً 
ما يعُتبرون "أقل". وتصُوّر الأعمال نقاط الروابط والانفصال بين البشر والطبيعة الناتجة 
عن التصنيع، وربما تأتي هذه التلميحات بمثابة حنين إلى الطبيعة، ويتعمق هذا المفهوم 
من خلال الهياكل غير المنصفة التي نقطنها. ومن ثم نعود إلى رهافة البيئة للتأمل في 
شكل العلاقات المتحررة من أي قيود، محاولين التفكير في الأسئلة التالية: هل من الممكن 

إرساء مفهوم التعايش فعلًا؟ كيف يمكننا إيجاد طرق للتعاون تصب في صالح البيئة؟ 
← الوقت: 18:00 - 19:30

← المكان: سينما سراب المدينة
← المشاركون: بابا أوموتايو، إلاهي كريمنيا، أدريان بيبي، بياتريس كولومينا

← التسجيل والاستقبال

← استديو بوزيغاهيل

← جولة مع القيمّة الفنية، 
تقودها توسي أوشينو

← جولة ضمن أعمال 
مؤسّسة هونارشالا، 

وأبهات وآينا، مع محاضرة 

← ورشة عمل تقنيات 
إعادة تدوير الأدوات 

اليومية

← جولات ضمن أعمال 
كيف_بيرو

← الحداد في الخيمة 
الخرسانية

← عروض الأفلام

← الكلمة الترحيبية

← جلسة حوارية رئيسية: 
ليزلي لوكو وراهول 

ميهروترا

← استراحة الغداء 

← استراحة العشاء

← الحداثة الاستوائية: 
العمارة والقوة في غرب 

أفريقيا
عرض فيديو، وجلسة 

حوارية

← تمهيد: ملاحظات 
ميدانية حول الندرة

← التصميم من أجل 
البيئة	
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اليوم الثاني: 
الأحد، 12 نوفمبر 2023

اليوم الثالث:
الاثنين، 13 نوفمبر 2023

↓ فعاليات عامة

↓ فعاليات عامة

↓ فعاليات عامة تتطلب التسجيل

↓ فعاليات محدودة العدد

إن عناصر بيئتنا الحضرية التقليدية التي تطورت على مر العصور كاستجابة للبيئة الطبيعية، 
قـد تتالشى أو تنُسى الآن ضمـن مسـاعي التقـدم ومظاهـر الحداثـة، وعلى الرغـم مـن أن 
هذه التغيرات الحداثية قد تنجح في بعض الأحيان إلا أنها تفشل في أحيان أخرى، ويعتمد 
هـذا الأمـر على مـدى اتسـاق هـذه الحلـول مـع موقعها. كمـا تقدم هذه العنـاصر الطبيعية 
فرصـة لإعـادة سرد قصـة مختلفـة عـن الحداثـة ضمـن كل سـياق، وبهـذا يمكننـا رؤيـة مـدى 
الارتبـاط بني الحداثـة والتقـدم وأشـكال التناقـض بينهمـا. ومـن خالل التعمـق في عنـاصر 

مختلفـة في مجـال التصميـم، سـوف نستكشـف مـا يمكن أن نعتربه تقدماً. 
← الوقت: 10:00 - 11:30 

← المكان: المدرسة القاسمية 
← المتحدثون: أولا أودوكو، ومروة يوسف كوهجي، وإسرا أكان

← مدير الجلسة: ماثيو باراك

* برازا: تعني مكان التجمع باللغة السواحلية 

يعُـدُّ الإبـداع أداةً للتغيري ولتخيـّل مسـارات جديـدة. وفي هـذا الصـدد، تعـدُّ هـذه الجلسـة 
بمثابـة تمريـن عميل لتحديـد الأدوات والبنى التحتيـة اللازمـة لتصـوّر حقائـق جديـدة - عـن 
المـاضي والحـاضر والمسـتقبل - بينمـا تناقـش أيضـاً نجـاح الخيـال وإخفاقاتـه. كمـا تدعـو 
هـذه الجلسـة المشـاركين في المعـرض إلى التفكري في "الخيـال"، وكيـف يمكـن أن يصبـح 

داً، وكيـف يتغلبـون على هـذه القيـود مـن خالل أعمالهـم وممارسـاتهم. مُقيّـَ

← الوقت: 13:00 - 15:00 
← المكان: معهد أفريقيا )مدرسة خالد بن محمد(

يرجــى الملاحظــة بــأن الطقــس في المنطقــة الصحراويــة قــد يميــل إلى الــرودة، لــذا نرجــو مــن 
جميــع الحضــور ارتــداء الملابــس الملائمــة بمــا فيهــا الأحذيــة المغلقــة. 

← الوقت: 15:00

← الوقت: 21:00

← عرض أداء مستمر
← الوقت: 11:00 - 12:30

← المكان: مدرسة القاسمية

← الوقت: 18:00 - 21:00 
← المكان: سوق الجبيل القديم للخضار

نظــراً للظــروف الــي تمــر بهــا دولــة فلســطين، فقــد تقــرر إلغــاء البرنامــج الموســيقي مــن برنامــج 
افتتــاح ترينــالي الشــارقة للعمــارة. 

المسـاحات  تحتـل  اليت  )الأرواح  "أوسـاغباي"  الأصليـة  الموسـيقية  المقطوعـة  تتكـون 
التقـاء العقـول معـاً في  الدنيويـة( مـن ثلاثـة فصـول - أولوكـون، أوغـون، إيسـو - وتمثـل 
مواجهة العنف الذي يسري نحونا. ويعدُّ هذا اللقاء مناسـبة للثقافات المضطهدة تاريخياً 
لمشـاركة قصصهـم ووجهـات نظرهـم مـن أجـل بنـاء تحالفـات جديـدة. وسـوف يتكشـف 
عـرض الأداء مـن خالل أعمـال تتسـم بالنعومـة والمقاومـة للقـوى اليت يمكـن أن تتجلى.

← الوقت: 20:00 - 20:30
← المكان : منطقة المدام

← المـؤدون: إيمانويـل بالوغـون وهيرميـس إيـل وباسـكال بوجـري تيلري، تأليـف: بوبـو 
أوغيسي

إن أول عمـل تركييب للخيمـة الخرسـانية تـم بنـاؤه في مخيـم الدهيشـة في بيـت لحـم 
بفلسـطين عـام 2015، وأعيـد بناؤهـا الآن في أنقـاض مدينـة المـدام، حيـث تشـغل هـذه 
الخيمـة حيزاً يرمـز إلى الحـداد والعـزاء الجماعـي والتضامـن مـع فلسـطين. وفي حني أن 
الخيمة هي العنصر الأسـاسي لبناء مخيمات اللاجئين، إلا أنها تسـتخدم أيضاً للتجمعات 
والجنائـز. إن هـذه الخيمـة هـي الانعـكاس المادي للوضـع المؤقت للاجئين في المخيمات 
ولكنها بالوقت ذاته ترمز إلى حقهم في العودة إلى ديارهم. ويقدم هذا العمل التركيبي في 
منطقة المدام بالشارقة مساحة مفتوحة للمشاركين والزوار في ترينالي الشارقة للعمارة 
الذيـن يحتاجـون مكانـاً للحـداد. وعلى مـدار ثلاثـة أيـام، تسـتقبل سـاندي وأليسـاندرو الزوار 

في هـذه الخيمـة، ويدعـون الجميـع لمشـاركة تجاربهـم.
← الوقت: 17:30 - 19:30 

← المكان: منطقة المدام
← تقديم: دار )ساندي هلال وأليساندرو بيتي(

← الوقت: 10:00 - 12:00 
← المكان: الانطلاق من المسلخ القديم، والانتهاء في مدرسة القاسمية

← التسجيل مطلوب
← مقدم الورشة: دي جي كمرو

← عرض أداء مستمر
← الوقت: 11:00 - 19:00

← المكان: مدرسة القاسمية

← الوقت: 14:00 - 15:00 
← المكان: مدرسة القاسمية 
← الجمهور: طلاب التصميم

← مطلوب التسجيل
← قادة الورشة: هنري غلوغو وألكسندر كونغشوغ 

← الوقت: 16:00 - 19:00 
← المكان: منطقة المدام

← تقديم: دار )ساندي هلال وأليساندرو بيتي(

← الوقت: 17:00 - 18:00
← المكان: سوق الجبيل القديم للخضار

← مطلوب التسجيل
← مقدم الورشة: معهد نيوي

← الوقت: 17:00 - 18:00 
← المكان: الشارقة مول

← مطلوب التسجيل 
← المتحدثون: دومينيك "بيتي فرير"، ريم خورشيد، أويندامولا فاكاي

TBC :مدير الجلسة ←

← الوقت: 18:00 - 21:00 
← المكان: سوق الجبيل القديم للخضار

ترُكـز هـذه الـدورة مـن ترينـالي الشـارقة للعمـارة على إيجـاد حلـول تصميميـة إبداعية تنبثق 
النتيجـة  وكانـت  النـدرة.  حـالات  مـن  حالـة  يعُترب  لمـا  وتسـتجيب  مختلفـة  سـياقات  مـن 
سلسـلةً مـن الأعمـال اليت ترُاعـي اسـتخدام المـواد، بمـا في ذلـك الطاقـة اللازمـة لجلـب 
هـذه المـواد، وتحديـد دورهـا بعـد انتهـاء المعـرض لضمـان اسـتمرارية دورة حياتهـا. إن 
العديد من الحوارات التي تطرحها الأعمال المشـاركة ترتبط بعنصر المادة، لتجعلنا ندرك 
كيـف أصبحنـا نعتمـد اليـوم على المـواد البلاسـتيكية والإسـمنتية أغلـب الوقـت، وكيـف 
يتـم الترويـج لهـذه المـواد على أنهـا خيـار حديـث وأكثر تقدميـة، نظـراً لخصائصهـا وقدرتهـا 
على التغرّي. وطُلـب مـن كل مشـارك أن يفُكـّر ليـس فقـط بالمـواد اللازمـة لإنتـاج أعمالهم، 
م المشاركون  وإنما بمصير تلك المواد في مرحلة ما بعد الترينالي. وفي هذه الجلسة، يقُدِّ
رؤيتهـم عـن دورة حيـاة المـواد المسـتخدمة، وعلى الرغـم مـن أنهـا ليسـت ذات بصمـة 

صفريـة مـن جهـة الانبعاثـات الكربونيـة، إلا أنهـا تحـاول تقليلهـا قـدر الإمـكان. 
← الوقت: 11:30 - 13:00 

← المكان: المدرسة القاسمية
← المتحدثون: بوبي كولادي، البورد، روينا أركيتكتشر، آصف خان، ناتورا فوتورا 

← مدير الجلسة: سيتال سولانكي

* برازا: تعني مكان التجمع باللغة السواحلية 

من الممكن أن يتم اعتبار الغبار أمراً غير مرغوب فيه، بل ومزعج أحياناً، سواء من حيث 
حالتـه الماديـة أو مجازيـاً مـن حيـث النظـر إليـه كوصمـة عـار على "نقـاء" المجتمـع، وهـذا 
يشـمل المجموعـات المهمشـة، والأسـاطير اليت تعتبر اليـوم عديمة الفائـدة، والطقوس 
اليت ينظـر إليهـا على أنهـا باليـة الآن ومـن الأفضـل أن تبقـى طـي صفحـات التاريـخ. وفي هذا 
الإطـار، تتفاعـل هـذه الجلسـة بشـكل نقـدي مـع نقاشـات فلسـفية مختلفـة حـول الغبـار، 
وتغرّي نظرتنـا عنـه، ليتحـول مـن عنرص غري مرغـوب فيـه إلى عنرص أسـاسي في مجتمعنـا 

ينبهنـا إلى مـدى حاجتنـا للتغيري.
← الوقت: 15:00 - 16:30 

← المكان: المدرسة القاسمية
← المتحدثون: ساندرا بولسون، هيلين فريشوت، فارتان أفاكيان

← مدير الجلسة: مفو ماتسيبا

* برازا: تعني مكان التجمع باللغة السواحلية 

← الوقت: 13:00 - 15:00 
← المكان: معهد أفريقيا )مدرسة خالد بن محمد(	

← رحلة لمدة ساعتين تنطلق بالحافلة إلى جميع مواقع الترينالي داخل مدينة الشارقة. 
تبـدأ الحافالت بالانطالق ابتـداءاً مـن السـاعة 16:30، للمزيـد مـن التفاصيـل يرجـى الاطالع 

على جـدول جـولات الحافالت

← ملتقى برازا*1: 
السياق المتجدد 

إعادة التفكير في "الحداثة" 
و"التقدم": فناء، ومظلة، 

وشرفة

← قوة الخيال

← استراحة الغداء 

← المغادرة إلى منطقة 
المدام

← العودة إلى مدينة الشارقة

← استديو بوزيغاهيل

← عروض الأفلام

← أوساغباي

← الحداد في الخيمة 
الخرسانية

← همسات الشارقة: 
جولة صوتية

← استديو بوزيغاهيل

← ورشة عمل مرشحات 
الهواء الملحية

← الحداد في الخيمة 
الخرسانية

← ورشة عمل عن 
السياسات التجديدية

← المساحات غير 
المكتملة: جلسة حوارية

← عروض الأفلام

← ملتقى برازا*2: سياسة 
الاستخراج

دورة حياة المواد

← ملتقى برازا*3: تكوينات 
غير ملموسة
الغبار، نظرية

← استراحة الغداء 

← الوقت: 11:00 - 12:30 ← جولات الحافلات
← المكان: المدرسة القاسمية

)كاباجــي  كيف_بــرو  أولاليــكان جيفــوس،  أبراهــام،  حــاوي  ميريــام  المتحدثــون:   ←
كارانجــا وســتيلا موتيجــي(
← مدير الجلسة: ويل لاوال
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